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El comtat de Bungoma està situ-
at a l’oest de Kenya i és una de les
zones més rurals del país. L’agri-
cultura és la seva principal activi-
tat econòmica i, per tant, la prin-
cipal font d’ingressos de la pobla-
ció. Amb tot, es tracta d’un dels ter-
ritoris amb més persones amb dis-
capacitat de l’estat, a causa, prin-
cipalment, dels brots de malària i
poliomielitis que històricament
han afectat la zona. Davant la
manca d’accessibilitat del comtat
i d’ajudes econòmiques i materials
com ara cadires de rodes, aques-
ta part de la població té dificultats
per guanyar-se la vida.

Per capgirar aquesta realitat,
l’entitat granollerina Capaç i Và-
lida, que treballa per sensibilitzar
sobre la discapacitat i visibilit-
zar-la, viatjarà diumenge a aques-
ta zona de Kenya. Allà construirà
un centre ocupacional per a per-
sones amb discapacitat que els
permetrà aprendre un ofici i gua-
nyar els seus propis ingressos.
“El projecte està pensat perquè ells
mateixos puguin cobrir les seves
necessitats bàsiques i millorar la
seva qualitat de vida”, explica la
Jana Arimany, presidenta i fun-
dadora de l’associació.

“FOMENTAR EL PROGRÉS”
La idea de construir el centre sor-
geix arran d’una visita que Capaç
i Vàlida feia l’any passat a la Na-
londo School, una escola de pri-
mària i secundària referent, tant
a Kenya com a països veïns, per a
persones amb discapacitat física.
Després d’analitzar les seves ne-
cessitats, van tirar endavant, jun-
tament amb l’ONG local Hands of
Charity CBO, un projecte per fer-
los arribar aigua corrent que aca-
bava a l’agost. Amb tot, les perso-

nes amb discapacitat de la zona i
els seus cuidadors també tenien al-
tres necessitats, i després de la pri-
mera bona entesa amb l’ONG i
l’escola, van decidir tornar a col·la-
borar i tirar endavant aquest segon

projecte que duu el nom d’Ufun-
di Centre. “Volíem arribar a una
solució sostenible en el temps i
vam arribar a la conclusió que ca-
lia facilitar-los eines per fomentar
el seu progrés social i econòmic”,
explica Arimany.

Durant els deu dies d’estada a
Bungoma, quatre membres de
l’entitat visitaran l’espai on es
construirà el centre i també faran
tots els preparatius perquè es pu-
gui començar a instal·lar el siste-
ma d’aigua corrent i l’electricitat.
D’altra banda, també visitaran

diverses famílies que tenen mem-
bres amb discapacitat per explicar-
los el projecte i donar-los roba,
sabó i altres objectes d’higiene
personal, i faran un taller amb els
alumnes de l’Escola Nalondo.

LES FASES DEL PROJECTE
“Pel que fa a la construcció de l’U-
fundi Centre, va molt lligada a les
subvencions i donacions de les
empreses col·laboradores que
aconseguim”, explica Gerard So-
ler, cofundador de Capaç i Vàlida.
En aquest sentit, Soler destaca que
“cal una mica de marge a l’hora de
demanar finançament” i que per
aquest motiu han dividit el pro-
jecte en tres fases.

La primera, ja finalitzada des
de fa uns mesos, consistia en la
compra dels terrenys. Tenint en
compte, però, que el projecte vol
ser independent en un futur i no
dependre de donacions per so-
breviure, les terres no només es fa-
ran sevir per construir el centre,
sinó també per generar beneficis.
En aquesta línia, abans de l’estiu,
l’entitat decidia començar a culti-

var blat de moro i mongetes en
una part del terreny, per poste-
riorment vendre-ho al mercat i ge-
nerar  ingressos que cobreixin les
necessitats dels usuaris del centre
i de les seves famílies. 

“La següent fase ja és la cons-
trucció de les quatre aules del
centre, i és la base per poder co-
mençar amb l’activitat”, detalla So-
ler. Seguint la mateixa filosofia, tot
el que es produeixi en els tallers i
formacions del centre es vendrà i
els ingressos es transformaran
en els salaris del personal del
centre. Mentrestant, pel que fa a
la darrera fase, consistirà en la
construcció d’una residència, una
cuina i un menjador per cobrir les
necessitats bàsiques dels usuaris.

Cal destacar que, a banda del
cultiu de blat de moro i mongeta,
fins ara també s’ha tirat endavant
la construcció d’uns lavabos i un
magatzem per guardar l’aliment
que es vagi produint, i s’ha creat
una carretera per arribar fins als
terrenys on es farà el centre. Tam-
bé s’ha fet tota la gestió prèvia per
enviar 55 cadires de rodes, que es

carregaran en un vaixell pròxi-
mament perquè totes les persones
amb discapacitat de la zona “tin-
guin un mitjà per moure’s”, deta-
lla Arimany. “És imprescindible
perquè puguin fer diferents acti-
vitats productives i aprendre un
ofici”, afegeix.

UFUNDI, UN CANVI DE VIDA
Un cop el centre estigui enllestit,
donarà servei a molts dels alum-
nes de la Nalondo School. Des de
l’entitat detallen que durant el
temps d’estada a l’escola les per-
sones amb discapacitat tenen to-
tes les seves necessitats cobertes,
ja que hi ha una residència, cuina
i altres serveis, però que el verita-
ble problema neix quan els alum-
nes acaben els seus estudis i tor-
nen a casa. En aquest moment
perden totes les comoditats que te-
nien i, a més, es troben sense la
possibilitat de desenvolupar-se
professionalment. Segons avança
Soler, està previst que l’activitat del
centre pugui començar “durant el
primer trimestre de 2025”, per po-
sar fi a aquesta situació.

Solidaritat sense fronteres
» L’entitat granollerina Capaç i Vàlida viatja a l’oest de Kenya per ajudar persones amb discapacitat
» Construirà un centre ocupacional per garantir que el col·lectiu aprengui un ofici i es guanyi la vida 

Està previst que
l’activitat del centre
pugui començar a
principis del 2025

A l’esquerra, Arimany i Soler amb els membres de l’ONG i a la dreta, els terrenys del centre i el material per construir el magatzem i els lavabos. Fotos cedides

Olga García
GRANOLLERS
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La lupa

Tothom en parla. A tots els grups de pares i
mares d’escoles i d’instituts, a la feina, al car-
rer… A tot arreu. La televisió pública del nos-
tre país, amb uns serveis informatius a anys

llum de qualsevol televisió estatal, ha exercit un cop
més el seu paper com a gran agitadora de la cons-
ciència col·lectiva. Laura Rosel i el seu equip han po-
sat sobre la taula, amb una gran mostra de profes-
sionalitat i sensibilitat, un debat que ben segur era la-
tent, però que li calia aquesta empenta definitiva. La
sèrie documental Generació porno ha evidenciat la
necessitat d’introduir l’educació sexual i afectiva
tant en l’àmbit escolar com al si de les famílies, així
com de regular l’accés al porno als menors d’edat.

Com a representants públics no podem mirar cap
a una altra banda. La societat ens interpel·la i ens de-
mana que actuem, davant la impotència que provoca
una situació en què pares i mares, representats a la per-
fecció al documental, es troben impotents i sense ei-
nes a l’abast per poder acompanyar els seus fills i filles
pel que fa a l’educació sexual i afectiva. Cal ser valents
i afrontar el tema, i fer costat a famílies, escoles i ins-
tituts. No podem deixar que el porno sigui la porta d’en-
trada a l’educació sexual, generant un model de rela-

cions que planteja una ficció en la qual les dones són
vexades i sotmeses i als homes se’ls atribueix un rol de
dominació, normalitzant la violència i l’abús.

En els darrers anys, la societat està impulsant can-
vis que es tradueixen a les institucions. La nova Ge-
neralitat republicana va introduir en aquest mandat,
per primer cop a Catalunya, el Departament d’Igualtat
i Feminismes. Hem generat les estructures i hem ini-
ciat el camí. Ara és l’hora de desenvolupar polítiques
desacomplexadament feministes i a favor dels drets
i de les llibertats de tothom, abordant temes tan de-
licats i urgents com els que planteja la sèrie documental
que acabem de veure.

Paral·lelament, cal que els representants públics ens
posem les piles per legislar sobre aquest tipus de con-
tinguts. No pot ser que no hi hagi cap control d’accés a
les pàgines de pornografia. En un món que avança cada
cop més en elements de seguretat digital, és una con-
tradicció flagrant que els nens i les nenes puguin acce-
dir tan fàcilment a un tipus de continguts per als quals
encara no estan preparats mentalment. No podem prio-
ritzar els interessos de les grans empreses tecnològiques
per damunt de la salut dels nostres fills i filles.

Segons tots els estudis, la mitjana en què es co-

mença a veure porno són els vuit anys. Només
aquesta dada ja ens hauria de fer reflexionar sobre
el món que els estem deixant. Un món articulat a tra-
vés del patriarcat, molt present també en l’àmbit de
les relacions sexuals i afectives. És el nostre deure i
la nostra responsabilitat fer caure aquest model so-
cial i poder construir-ne un altre molt més saludable,
igualitari i just.

I no voldria acabar aquest article sense posar en
relleu la importància que, ja ben entrat el segle XXI
i en plena època de les plataformes audiovisuals, con-
tinua tenint la Corporació Catalana de Mitjans Au-
diovisuals per al nostre país. És un orgull i una es-
tructura d’Estat a preservar, perquè sovint ens posa
davant del mirall, perquè ens sacseja, perquè remou
consciències i perquè ho fa des de la professionali-
tat i el rigor, fugint del sensacionalisme imperant a
bona part dels mitjans de comunicació actuals. I ho
fa amb la voluntat i el compromís de servei públic,
i de construcció d’un país i d’un món millors. Grà-
cies, Televisió de Catalunya, gràcies, Laura Rosel i
equip, i gràcies a totes les persones que han parti-
cipat en el documental. Missatge rebut. La pilota és
a la nostra teulada. Toca posar-s’hi.

NLes millors
perles

José Manuel Pinto, segon porter del Barça de les sis copes, es
va fer productor musical després de deixar el futbol. Ara, però,

sembla que ha trobat una nova manera de guanyar-se la vida:
fer balls saltant a corda. No és broma, busqueu-lo a Instagram.

Marxar sense pagar (fer un simpa, en castellà col·loquial)
requereix tenir barra, però també imaginació: un lituà

que viu a Alacant ha fingit infarts en vint restaurants
diferents per evitar pagar, segons el Corriere della Sera.

Un noi entra per error en una oficina, demana per una ETT, li
diuen que s’ha equivocat de portal, però el cap li pregunta

si busca feina i li acaba fent una entrevista. És la surrealista
història que ha explicat la usuària de Twitter gallega @leslieyyyy.

Un pilot fora de servei que viatjava dins de la cabina
d’un avió d’Alaska Airlines va intentar desactivar els

motors de la nau. Per sort, el capità i el primer oficial ho
van evitar. L’home va ser detingut quan va trepitjar terra.

LA FOTO@UNRWAes
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per Oriol López, vicesecretari general de Coordinació Interna d’Esquerra Republicana

Un enorme elefant a l’habitació
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Les troballes de l’església
canvien la història de Mollet1

2
Les grans marques conquisten el centre 
de Granollers i ofeguen el comerç local

Sant Fost té el preu del lloguer 
més alt i Martorelles el més baix

Torna el servei de trens a l’R3 entre Parets 
i Mollet Santa Rosa a partir de diumenge

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Els habitatges socials del carrer 
Vallromanes de Montornès hauran d’esperar

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@perericart97: [Arran del debut històric
de Marc Guiu] Tenir una Masia amb
aquesta capacitat de produir talent és la
rehòstia i ens està salvant de moltes.

@agenciaacn: Jornada de 37,5 hores,
nova fiscalitat, dentista gratuït i permís
de cures de 20 setmanes, eixos de l'acord
PSOE-Sumar.

#AcordPSOESumar

@324cat: Foment proposa allargar la
pista de l’aeroport del Prat cap a la Ri-
carda i compensar-ho amb nous espais
naturals.

#AmpliarL’Aeroport #L’HeroiMarcGuiu

Safata d’entrada

Pels volts de l’any 1977, es
va iniciar un procés de
canvi de nom de l’escola

aleshores anomenada Garicano
Goñi, governador civil franquis-
ta a Barcelona. L’Associació de
Veïns i Veïnes (AV), l’Associació
de Pares i Mares d’Alumnes (ac-
tualment AFA, Associació de
Famílies de l’Alumnat) i el pro-
fessorat van engegar un procés
participatiu en el qual van tenir
l’oportunitat de triar entre di-
versos noms. Finalment, es va
seleccionar el nom de Joan Sal-
vat Papasseit, un poeta català de
classe treballadora, per a una es-
cola d’un barri popular de Mollet
conegut com la Plana Lledó.

Volem recordar algunes per-
sones que ja no són amb nosal-
tres, com el Bernabé Soto, el
Juan Expósito, el Juan Treviño,
el Marcelino Tornero i altres
homes i dones que van lluitar
per aquest canvi de nom, que
van triar el nom d’un poeta ca-
talà del poble, en un barri obrer
i majoritàriament castellano-
parlant, com és la Plana Lledó.

Història d’un nom
per Antonio López (EUiA Mollet)

Actualment, aquest col·legi,
que és molt estimat per nos-
altres, ha iniciat un procés
per canviar el seu nom en ho-
nor a una professora de la
mateixa escola, ja desapare-
guda fa més d’un any, que
sembla que era molt aprecia-
da per la comunitat educativa
del centre. Com a antic presi-
dent de l’AFA, amb més de
dotze anys d’experiència i com
a actual regidor de Mollet,
crec que canviar el nom d’a-
quest col·legi no és la solució
als problemes que afrontem,
uns problemes requereixen la
col·laboració de tothom.

Cal treballar juntes per
posar fi a l’estigmatització
d’aquesta escola i del mateix
barri. Això implica la creació
d’una societat multicultural,
una millor atenció a aquells

que més ho necessiten, una
distribució equitativa dels re-
cursos entre les escoles que
atenen alumnes amb necessi-
tats socials especials, i la prio-
ritat de les escoles públiques
per part de les administra-
cions, però sobretot cal evitar
la segregació escolar: la dis-
tribució desigual de l’alumnat
vulnerable i el no vulnerable
en els diferents centres de
Mollet. Hem de fer més es-
forços per millorar l’educació
pública i evitar que els pares
i mares jutgin l’alumnat en
funció de la seva ètnia, con-
dició econòmica o lloc de nai-
xement per triar on escolarit-
zar les seves criatures.

Cal realitzar canvis per mi-
llorar l’Escola Joan Salvat Pa-
passeit, però el canvi de nom
no és la solució!
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Els semàfors

L’entitat granollerina Capaç 
i Vàlida viatja diumenge a l’oest
de Kenya per ajudar persones

amb discapacitat. Allà construirà
un centre ocupacional perquè
aquest col·lectiu aprengui un
ofici i pugui guanyar-se la vida
amb els seus propis ingressos.

pàgina 3Capaç i Vàlida

El centre d’estètica Chic & Beauty
de Granollers tancava 

el juliol deixant una seixantena
de persones amb tractaments

pagats i no acabats. Una
afectada ha parlat amb Línia

Vallès i diu que s’està preparant
una denúncia col·lectiva.

pàgina 8Chic & Beauty

L’Associació Fotogràfica de Parets
ha organitzat el 10è festival
FOTOgraphic, que enguany 
tenia la dansa com a temàtica
central i ha estat tot un èxit.  
Va incloure una conferència, 
un concurs de fotos i sessions 

de shooting.
pàgina 12Associació Fotogràfica
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Premi a tretze comerços
locals per la seva trajectòria

COMERÇ4La cinquena Gala dels
Premis Porxada se celebrava di-
vendres al Teatre Auditori i re-
partia 13 guardons. La iniciativa
l’organitzaven l’Ajuntament i l’as-
sociació Gran Centre, i reconeixia
la tasca del comerç local.

Els primers a rebre el seu gu-
ardó, en la categoria de ‘Premi a
la trajectòria comercial’, eren els
establiments que enguany cele-
braven 25 anys, és a dir, la boti-
ga de roba de la llar Ambients,
Calzedonia, l’agència de comuni-
cació Jo Brand i el Restaurant Os
Galegos. Tot seguit, també era re-
coneguda l’Herboristeria Pujol,

pels seus 75 anys, la Ferreteria Sir-
vent, pels més de 80 anys d’acti-
vitat i la Perfumeria Colomina, un
comerç gairebé centenari. Les
històriques joieries Garcia Cuevas
i Duran Joiers, que han tancat en-
guany, també rebien un premi
juntament amb el cuiner Joan Ro-
vira, del restaurant El Cisne.

Pel que fa al Premi Honorífic,
s’entregava al Forn de Ca l’Espi-
nasa, mentre que el ‘Premi a les
famílies comercials més històri-
ques’ s’entregava a les famílies Ba-
dia i Baró, pels cent anys de Ba-
dia Corredoria d’Assegurances i
pels 180 d’Edificacions Baró.

Una seixantena d’afectats per
Chic & Beauty: “És indignant”
POLÈMICA4“És indignant i, a la
vegada, molt frustrant, perquè
sentim que ens han enganyat i
que no hi ha res a fer per recu-
perar els diners perduts”. Són de-
claracions a Línia Vallès de Nú-
ria Rams, veïna de Granollers i
afectada del tancament del cen-
tre d’estètica Chic & Beauty, situat
al carrer Agustí Vinyamata. 

Segons explica, l’establiment
va tancar d’un dia per l’altre i
sense previ avís el juliol, deixant
una seixantena de clients amb
tractaments de depilació, mas-
satges o manicura pagats i no fi-

nalitzats. El cas l’avançava El 9
Nou la setmana passada.

“Els afectats ens hem unit en
un grup de WhatsApp i estem mi-
rant com fer-ho per denunciar el
negoci”, explica Rams. En el seu
cas, va pagar un servei de depi-
lació per un valor de 80 euros,
però assegura que “hi ha gent que
ha perdut més diners”. “El pro-
blema és que no tenim els rebuts
que ho justifiquin”, afegeix.

D’altra banda, l’afectada as-
segura que, tot i que han intentat
posar-se en contacte amb el ne-
goci, no han rebut cap resposta. 

L’artista Alison Jackson,
protagonista del Panoràmic

CULTURA4La multipremiada
artista britànica Alison Jack-
son, autora d’una de les exposi-
cions fotogràfiques més desta-
cades del Fesitval Panoràmic
d’enguany, visitarà Granollers
per fer una conferència en la qual
explicarà la seva obra Truth is
Dead. Serà el pròxim dijous i ser-
virà per entendre el procés de
creació de les seves fotografies
documentals, que estan prota-
gonitzades per famosos recreats

per ella mateixa com ara Donald
Trump, Marilyn Monroe o Elton
John, entre altres.

Es tracta de l’exposició de
Jackson més gran a Espanya i es
pot veure des de dijous passat
fins al 26 de novembre a la nau
Dents de Serra de Roca Umbert.
Cal recordar que l’artista és
mundialment coneguda per fic-
cionar, de la manera més realista
possible i a través de dobles, la
vida privada de celebritats. 

Foto familiar de tots els premiats. Foto: Ajuntament

Ella i el doble de Trump. Foto: Jackson

Habitatge | La PAH es converteix en un sindicat
La PAH s’ha desvinculat de les PAH Catalanes i a partir d’ara començarà a
funcionar com un sindicat d’habitatge. En un comunicat expliquen que és

una estructura “més forta” per poder organitzar la classe treballadora.

MOBILITAT4La Zona de Baixes
Emisions (ZBE) serà una realitat
a Granollers, i també a Mollet, a
partir de l’1 de gener de l’any que
ve. Així s’anunciava dimarts en la
presentació de la ZBE de l’Arc Me-
tropolità. Amb tot, durant tot el
2024 només estarà activa en epi-
sodis de contaminació per diòxid
de nitrogen i no serà fins a l’1 de ge-
ner del 2025 quan entrarà com-
pletament en funcionament. El
maig de 2025 es començaran a po-
sar multes. En aquest sentit, l’Arc
Metropolità detallava que aques-
ta entrada en funcionament pro-
gressiva es fa per “evitar que la
ZBE sigui un nou element de de-
sigualtat social” i per garantir
“que ningú es quedi enrere”.

A tots els municipis de l’Arc les
ZBE funcionaran igual. Un cop es-
tiguin totalment implantades, hi
haurà restriccions d’accés de di-
lluns a divendres, de 7 del matí a
8 de la tarda, excepte quan sigui
festiu. L’àmbit geogràfic estarà

delimitat al centre de les ciutats, on
no podran accedir, dins l’horari
marcat, els vehicles sense l’etiqueta
ambiental Zero, Eco, B o C. 

Tenint en compte, però, que
l’Arc vol evitar desigualtats, s’han
previst tot un conjunt d’excep-
cions. Així doncs, es contemplen
autoritzacions temporals i mo-
ratòries d’accés a vehicles de per-
sones i famílies amb baixos nivells
de renda, als vehicles de persones

autònomes i treballadores a les
quals els faltin com a màxim 5
anys per jubilar-se i també als ve-
hicles que siguin necessaris per a
una determinada activitat pro-
fessional. D’altra banda, també
s’inclouen en les excepcions els
vehicles dedicats al transport de
persones amb mobilitat reduïda
i malalties, i també els dels ciu-
tadans que visquin i estiguin em-
padronats a dins la ZBE.

Alcaldes de l’Arc Metropolità. Foto: Ajuntament

La Zona de Baixes Emissions
serà una realitat l’any que ve

» Durant tot el 2024 només s’activarà en episodis de contaminació
» Entrarà en funcionament total el 2025, però amb alguna excepció
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URBANISME4El 2024 pot ser
un any clau per al desenvolupa-
ment de l’Espai Rural de Gallecs.
Així ho assegura l’Associació de
Veïns de la zona, després de re-
unir-se, el passat dijous 19 d’oc-
tubre, amb la directora de l’Insti-
tut Català del Sòl (Incasòl), Ma-
ria Sisternas. En la trobada, van
posar sobre la taula diferents
propostes a treballar per millorar
aquest espai de Mollet, especial-
ment important pel seu valor
paisatgístic i natural, i per la seva
activitat agrícola. 

“L’objectiu era conèixer la
nova directora, escoltar els seus
plans per a Gallecs i entregar-li un
pla d’actuació urgent davant el
preocupant deteriorament dels
últims anys”, detallen des de l’as-
sociació. En aquest sentit, cele-
bren que hi va haver un bon cli-
ma d’entesa amb Sisternas, a di-
ferència del que diuen que pas-
sava amb els altres responsa-
bles. Des de l’Incasòl també con-
firmen en declaracions a Línia
Vallès que actualment “hi ha
molt bona relació amb l’associa-
ció i amb el que s’està fent”. 

TREBALLAR EL PLA ESPECIAL
Segons els veïns, el tema princi-
pal del qual es va parlar va ser la
necessitat de “consensuar i apro-
var el Pla Especial Urbanístic de
Gallecs (PEUG) per la via ur-
gent”, tenint en compte que
aquest pla estaria en redacció des
de l’any 2010. Per assegurar-se
que això tira endavant i amb
l’objectiu de poder presentar,
el gener del 2024, el document
inicial del PEUG, l’associació
proposa la creació d’un calendari
i la programació de diverses re-

unions abans d’acabar l’any.
Amb tot, el mes de juliol la Ge-
neralitat ja avançava que aquest
full de ruta que busca la recu-
peració, millora i protecció de

l’espai i, a la vegada, potenciar
l’ús social de l’entorn, compati-
bilitzant-lo amb l’aprofitament
dels seus recursos naturals, està
previst que s’aprovi el 2025.

D’altra banda, el segon tema
principal que va centrar la re-
unió va ser la posada en marxa
del Consell Consultiu del Con-
sorci de Gallecs. 

DEMANDES HISTÒRIQUES
Per la seva banda, des de l’Inca-
sòl  no han entrat a valorar la tro-

bada, però, amb tot, els veïns as-
seguren que en la reunió s’hauria
posat de manifest que aquest or-
ganisme comptaria, “per prime-
ra vegada, amb els recursos eco-
nòmics suficients per fer front a
les reivindicacions històriques”.

Entre aquestes demandes
destaca la de cedir la titularitat
al Consorci de Gallecs,  tal com
s’anunciava el juliol, quan la
Generalitat comunicava que,
després de més de 40 anys ges-
tionant els terrenys i les cases de
la zona, els traspassaria les com-
petències. La resta de demandes
històriques són rehabilitar la
masia de Can Cruz i cedir les ma-
sies de Can Banús i Can Xalet a
entitats socials, però el mateix
mes de juliol el Govern ja es va
comprometre a fer-ho.

Davant de tot plegat, l’asso-
ciació celebra l’entesa i “l’arriba-
da d’una gestió real i adaptada als
nous temps de Gallecs”, després
d’anys d’inacció, diuen, per part
de directors anteriors. 

Imatge d’arxiu d’un camp de Gallecs. Foto: Consorci

Nou pas per a l’esperada
transformació de Gallecs

» L’Incasol i els veïns celebren una trobada ben valorada per les parts
» L’elaboració del pla urbanístic és el repte pendent més gran

Èxit de la primera edició 
del Festival Vila del Llibre

LITERATURA4El primer Festi-
val Vila del Llibre de Mollet, que
se celebrava el cap de setmana, ha
estat un èxit, segons detallen des
de l’Ajuntament. Pel Parc de Can
Mulà, epicentre de la iniciativa,
van passar prop de 2.500 perso-
nes i es van instal·lar una vintena
de carpes que van acollir espec-
tacles, presentacions de llibres, ter-
túlies i tallers infantils.

El plat fort del festival va ser la
visita de la il·lustradora Roser
Capdevila, autora de Les tres bes-
sones. Des del consistori detallen
que hi va haver “llargues cues
per a la signatura dels seus llibres”.

Una altra visita destacada va ser
la de la comunicadora juvenil Ju-
liana Canet.

Per la seva banda, l’alcaldessa
de la ciutat, Mireia Dionisio, feia
un balanç positiu de la iniciativa.
“És un esdeveniment que situa
Mollet com a referent en l’impuls
de la cultura”, valorava. Mentres-
tant, la regidora de Cultura, Mer-
cè Pérez, avançava que davant dels
bons resultats d’aquesta primera
edició, es repetirà el festival.

D’altra banda, el sector edito-
rial expressava la seva satisfacció
pel nivell de vendes de llibres al
llarg del cap de setmana. 

Restablert el servei de l’R3 a
l’estació de Mollet Santa Rosa
MOBILITAT4Les obres d’Adif a la
línia R3 de Rodalies per desdoblar
la via entren aquest diumenge en
una nova fase que comportarà
canvis en el servei ferroviari. Des-
prés de dues setmanes amb el ser-
vei de tren interromput entre el
Papiol i Mollet Santa Rosa, l’es-
tació de la capital baix vallesana
deixarà d’estar afectada per les ob-
res i recuperarà el servei habitu-
al. Per tant, torna la connexió
ferroviària entre Mollet Santa
Rosa i Parets i, a partir d’ara, el ser-
vei alternatiu de bus començarà i
acabarà en aquesta última estació. 

D’altra banda, i després de
les reivindicacions i queixes d’u-
suaris i entitats, Renfe afegirà set
trens per sentit els caps de set-
mana i festius. A més, l’últim tren
passarà una hora més tard de
l’habitual per garantir que es pu-
gui fer la connexió entre el tren i
el bus, tant en el tram Hospitalet-
Parets com en el del Figaró-Puig-
cerdà. Entre els canvis per millo-
rar el servei també destaca la in-
corporació d’un servei comple-
mentari per carretera a la Garri-
ga i a Centelles, i una nova ruta de
bus entre la Garriga i la Sagrera.

La il·lustradora Roser Capdevila, al centre. Foto: Ajuntament

Animals | El FestAnimal celebra la segona edició
El Parc de Can Mulà acollirà demà la segona edició del FestAnimal, una

jornada que reivindica els drets dels animals i fomenta la convivència amb
les persones. Hi haurà diverses xerrades i exhibicions entre altres activitats.

El juliol la Generalitat 
ja anunciava el traspàs 
de competències al
Consorci de Gallecs
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Mor Arranz-Bravo, autor 
de les pintures de la Tipel

SOCIETAT4Parets està del dol
perquè l’artista Eduard Arranz-
Bravo, autor juntament amb
Rafael Bartolozzi de les pintures
de la façana de l’antiga fàbrica Ti-
pel, moria divendres als 82 anys.
Es tracta d’una figura emble-
màtica al municipi vallesà, ja que
gràcies a la seva obra Parets té
una de les poques mostres de
pop-art, no només de Catalunya
sinó d’Espanya.

Bartolozzi i Arranz-Bravo  van
fer aquestes pintures el 1972 i
aquest darrer també va ser l’en-
carregat de fer la gran restauració
de les pintures el 2019. El gener
de l’any 2020 també va fer les rè-
pliques de les figures de les sis ove-
lles que hi havia hagut original-
ment a la fàbrica, que cal recordar
que es vol museïtzar amb la cons-
trucció d’una passera que per-
metrà contemplar les pintures.

Nova edició del concurs
gastronòmic Parets D Tapes

GASTRONOMIA4El concurs gas-
tronòmic Parets D Tapes dona el
tret de sortida avui amb una nova
edició que s’estendrà fins al 5 de
novembre. Hi participen onze
establiments del Barri Antic i de
l’Eixample, que oferiran la seva
tapa i una beguda per 3,75 euros. 

Els veïns que facin aquesta
ruta de tapes tindran una but-
lleta que hauran d’anar segellant
a mesura que vagin provant els
‘pintxos’. Entre els participants

es farà el sorteig d’un val de 45
euros per menjar a l’establi-
ment que tingui la millor tapa i
a més, com a novetat, es farà un
concurs d’Instagram. La millor
foto de les tapes rebrà un altre
val de 45 euros.

Per la seva banda, l’alcalde,
Francesc Juzgado, ha explicat
que l’objectiu de tot plegat és
“posar en valor i donar a conèi-
xer” l’oferta en restauració “tan
bona” que hi ha al municipi.

FOTOGRAFIA4Fa deu anys l’As-
sociació Fotogràfica de Parets
impulsava el festival FOTOgrap-
hic, amb l’objectiu de reunir els
fotògrafs del municipi i també
d’arreu del país en una jornada
dedicada a un tipus concret de fo-
tografia. Des de llavors, s’han ti-
rat endavant edicions de foto-
grafia nocturna, esportiva, mu-
sical o de moda, entre altres. En-
guany, coincidint amb la prime-
ra dècada d’aquesta iniciativa,
la dansa ha centrat l’edició. 

El 10è FOTOgraphic se cele-
brava dissabte a Sala Basart Co-
operativa. Durant el matí, el fo-
tògraf Tino Guijarro va oferir la
conferència Dansa, com foto-
grafiar i direcció de models, i
també va fer una demostració
pràctica de la teoria que va ex-
plicar. “L’objectiu era ensenyar
als participants la fotografia de
congelació amb flaix i de conge-
lació amb llum continua”, explica
a Línia Vallès Miquel Portell,
president de l’entitat. Mentres-
tant, a la tarda, els fotògrafs
amateurs van agafar tot el pro-

tagonisme i van poder posar en
pràctica els coneixements apre-
sos, fent diferents shootings a di-
versos ballarins i ballarines en
acció. “Estem molt contents per-
què tot va anar molt bé i la gent
va quedar contenta amb l’expe-
riència”, explica Portell. En total,
van participar una cinquantena
de fotògrafs, que és el màxim
permès per l’entitat.

D’altra banda, el mateix dis-
sabte, en el marc d’aquest 10è ani-

versari del festival, es va tirar en-
davant el 5è Concurs Nacional de
Fotografia i 2n Memorial Chus-
sa Mulà, en el qual els partici-
pants van sortir a fotografiar ra-
cons emblemàtics de Parets. A
més, també es van exposar les fo-
tos dels guanyadors i finalistes de
la quarta edició d’aquest mateix
concurs. “El nostre objectiu amb
tot plegat és deixar un llegat, en
format fotogràfic, de la història de
Parets”, conclou Portell.

Els participants van fotografiar diferents ballarins. Foto: Ajuntament

El festival local de fotografia
celebra la seva primera dècada

Reciclatge | La taxa de residus s’apuja un 50%
La taxa de residus a Parets puja dels 95 als 143 euros, és a dir, augmenta un
50%. L’objectiu és poder cobrir, amb aquests diners, més del 90% del cost
del servei. D’altra banda, el ple també aprovava apujar l’IBI gairebé un 4%.
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Sant Fost és un dels municipis
que millor recicla la roba

SANT FOST4Sant Fost és un
dels municipis de Catalunya que
millor va recollir i reciclar la
roba durant l’any passat. Així li
ha reconegut Humana, que va
entregar un premi a dos regidors
del consistori, Marc Rico i Mar-
garita Santos, per aquesta fita.

El lliurament va tenir lloc el
18 d’octubre a la Fira de Lleida,
en el marc de Municipàlia, una
mostra internacional dels equi-
paments i serveis municipals. 

Segons Humana, durant el
2022 a Sant Fost es van recollir

49.800 quilograms de roba usa-
da, és a dir, més del doble que les
xifres de l’any anterior. 

Des del consistori han donat
les gràcies al veïnat per fer pos-
sible aquesta dada. De fet, la
col·locació d’un contenidor més
al municipi ha possibilitat aquest
increment del residu tèxtil de-
gudament recollit i classificat. A
més, cal destacar que Protecció
Civil va fer un donatiu a Huma-
na d’una part de la roba que van
recollir per enviar a Ucraïna a
causa de la guerra.

MARTORELLES4El passat Ple
de l’Ajuntament de Martorelles
va aprovar les ordenances fiscals
per al pròxim any, que contem-
plen, entre altres, una pujada de
l’impost de béns immobles (IBI)
d’entre 12 i 13 euros i també de
la taxa de residus que paguen els
propietaris de pisos buits. “Abans
pagaven com un habitatge de
dues persones i ara ho faran
com un de quatre”, va apuntar en
sessió plenària el regidor d’Hi-
senda, Roger Parera, en refe-
rència a l’impost dels residus.

Ara bé, les ordenances apro-
vades també contemplen un
augment de la bonificació del
10% en l’ús de la deixalleria mu-
nicipal. És a dir, que ara, anar un
mínim de cinc vegades a la dei-
xalleria tindrà una bonificació
del 15%, mentre que anar-hi un
mínim de 10 comportarà una
bonificació de fins al 30%. En
aquesta línia, també creix la bo-
nificació per l’ús del servei de re-
collida de mobles, que passa a
ser del 15%. 

Amb tot, la taxa de residus no

pot ser deficitària, segons marca
la llei estatal, cosa que obliga a fer
apujar l’impost. En concret, 3,25
euros a les llars amb una renda
familiar més baixa, mentre que
en una casa on viuen quatre
persones amb una renda més
alta, l’increment arriba als 18 eu-
ros. D’aquí les bonificacions que
ha presentat el consistori. “La
prioritat del govern és que, tot i
l’augment que cal fer obligatò-

riament, els habitants no noti un
gran increment de la pressió fis-
cal”, va argumentar Parera.

A més, cal destacar que el Ple
va donar el vistiplau a una pro-
posta de bonificació del 50% de
l’IBI per a quatre anys als habi-
tatges plurifamiliars que ins-
tal·lin plaques solars , i de dos
anys per a les llars unifamiliars.
Tot plegat, amb la voluntat d’in-
centivar-ne la instal·lació.

El Ple de Martorelles aprova les ordenances fiscals. Foto: Arxiu

Martorelles puja l’IBI i la taxa
de residus dels pisos buits

Els regidors Marc Rico i Margarita Santos amb el premi. Foto: Aj. de Sant Fost

Martorelles | L’oficina del consumidor s’instal·la al poble
L’oficina Provincial d’Informació al Consumidor (OPIC) va visitar Martorelles el

passat dia 24 d’octubre. La unitat mòbil del servei es va instal·lar davant
l’Ajuntament, on va atendre les consultes dels veïns que s’hi van apropar.
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Montornès enforteix 
la seva consciència crítica

EDUCACIÓ4Tenir consciència
crítica és la base de qualsevol de-
mocràcia. Malauradament, no es
tracta d’una píndola que es pu-
gui prendre quan ho desitgem.
La consciència crítica es treballa
des de ben petits. És en aquest
sentit que s’inscriuen les ses-
sions de l’Espai de Debat Edu-
catiu (EDE) que se celebren  a
Montornès des d’aquest octubre
i que s’allargaran fins al maig. 

Les trobades tenen lloc una
vegada al mes, al Centre Infan-
til Pintor Mir, i en paraules del
mateix Ajuntament, serveixen
per “compartir criteris i refle-

xions entre famílies i professio-
nals del sector” a l’hora d’educar
els infants i joves. La primera re-
unió del curs, celebrada el 20
d’octubre, va aplegar una tren-
tena de persones. “Enguany el
tema de les sessions és l’educa-
ció en la consciència crítica i la ca-
pacitat de transformació pel que
fa a les desigualtats, la injustícia,
el consumisme i el medi am-
bient”, afirmen els organitza-
dors. Així, es debat sobre les ei-
nes per fer que infants i joves tin-
guin interès per allò que els en-
volta, des d’una perspectiva de
justícia social i cultura de la pau. 

MONTMELÓ4La construcció
de 43 habitatges socials al Bosc
de l’Aplec de Montmeló aixeca
polseguera des de fa un temps.
Veïnat i oposició hi estan en con-
tra perquè diuen que suposa
acabar amb una de les “poques
zones verdes” del municipi, i
acusen el consistori de no ser
transparent a l’hora de tirar en-
davant l’edificació. 

Ara, però, el serial pot viure
un nou episodi, sigui per apro-
par posicions entre les parts o
no. I és que el pròxim dijous  a
les set de la tarda, l’Ajuntament
ha organitzat una reunió infor-
mativa a la Sala de la Concòrdia
“per explicar detalladament el
projecte a la ciutadania”. 

POC MARGE
El projecte dels 43 nous habi-
tatges, segons expliquen des
del consistori, va iniciar-se el
2008. Amb tot, si ha prosperat
ara és perquè arran de la con-
cessió d'una ajuda de prop d'1
milió d'euros dels fons Next
Generation, els treballs de re-

visió i actualització del projec-
te bàsic han de culminar a finals
d'aquest any. Aquesta és la data
límit marcada pel Departament
d'Habitatge per complir les ba-
ses de la subvenció. “Si tot va se-
gons el previst, les obres es po-
drien començar en el tercer tri-
mestre de l'any vinent i acabar
a l'estiu del 2026”, expliquen
des del consistori. 

D’aquesta manera, i en el cli-
ma de confrontació entre l’A-
juntament, l’oposició i el veïnat,
la reunió del dijous vinent pot
ser una forma d’intentar apro-
par posicions. Sigui com sigui,
el PSC té majoria al consistori i,
per tant, podria tirar endavant
aquest projecte sense la neces-
sitat de posar-se d’acord amb
cap altre partit.

El projecte s’ha de situar al Bosc de l’Aplec de Montmeló. Foto: Google Maps

Reunió entre Ajuntament i veïns
pels pisos del Bosc de l’Aplec

La primera sessió del curs va tenir 30 assistents. Foto: Aj. Montornès

Festa |Montmeló celebra una castanyada de terror
Aquest diumenge culminen a Montmeló les activitats que el municipi 

ha preparat per celebrar la castanyada. Serà amb una sessió de cinema de terror
a la tarda, a l'Estació Jove, que es decidirà a través d’una votació a xarxes.
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Pas endavant per a la
rehabilitació de Can Baqué

LA LLAGOSTA4L’objectiu mu-
nicipal de rehabilitar la masia de
Can Baqué avança. L’Ajunta-
ment de la Llagosta va publicar la
setmana passada la licitació del
projecte de rehabilitació d’aquest
edifici històric. Un edifici que, re-
cordem, ha d’acollir en el futur
l’Escola Municipal de Música
per fer realitat el resultat d’un
procés de participació ciutadana.
El termini perquè les empreses
puguin presentar els seus pro-
jectes s’acabarà el 30 d’octubre.

La rehabilitació de la masia
de Can Baqué comptarà amb

una subvenció d’1,3 milions d’eu-
ros provinents dels fons euro-
peus Next Generation. Així ho va
decidir el Ministeri de Trans-
ports, Mobilitat i Agenda Urba-
na el passat mes d’abril. Amb
aquest import, el consistori lla-
gostenc farà millores d’eficiència
energètica, ambiental, d’acces-
sibilitat, d’habitabilitat i de con-
servació a Can Baqué. 

La previsió de l’Ajuntament
és que les obres de rehabilitació
d’aquesta masia estiguin enlles-
tides abans del 31 de març de
2026, en menys de tres anys.

SANTA PERPÈTUA4Els veïns i
veïnes de Santa Perpètua fa dies
que es llepen els dits. El passat
20 d’octubre va començar la
primera edició de la Moguda
Gastronòmica, un nou festival
culinari organitzat per la Regi-
doria de Comerç que vol reivin-
dicar i valorar la gastronomia i
la restauració perpetuenques. 

L’esdeveniment, que s’allar-
garà fins al 5 de novembre, comp-
ta amb la participació d’una vin-
tenta de restauradors locals. Tots
ells han preparat propostes culi-
nàries especialment per a l’ocasió,
amb productes de proximitat i de
temporada a “un preu especial”,
tal com destaquen des de l’Ajun-
tament. Aquestes propostes han
estat classificades en quatre ca-
tegories diferents: Menús De-
gustació Duo, Cuines d’Arreu,
Esmorzars Gastronòmics i Vins.

“Santa Perpètua destaca per
la seva riquesa arquitectònica,
arqueològica i artística i vol con-
vertir-se també en un punt de
trobada dels amants de la gas-
tronomia, situant al mapa la

seva àmplia oferta de restaura-
ció”, assegura la regidora de Co-
merç, Laura Oliver.

AMB ADA PARELLADA
Un dels fets més destacats del
programa de la primera edició de
la Moguda Gastronòmica ha es-
tat la presència d’Ada Parellada.
Aquesta famosa xef va oferir el
dia 21 un showcooking a la pla-

ça del Mercat, que es va omplir
amb una setantena de persones.
Parellada va preparar uns “bli-
nis” de pastís de formatge amb
melmelada de carbassa i de bo-
tifarra negra i formatge de cabra.

Una altra proposta del pro-
grama que ha cridat l’atenció és
el concurs de la millor croqueta
del Vallès, que se celebrarà aquest
dissabte a la plaça de la Vila.

Banderoles anunciant la Moguda Gastronòmica. Foto: Aj. Santa Perpètua

En marxa la primera edició 
de la Moguda Gastronòmica

La façana de la masia de Can Baqué. Foto: Aj. la Llagosta

La Llagosta |Visita de Laura Ballarín
L’eurodiputada socialista Laura Ballarín va fer una visita
oficial a la Llagosta aquest dilluns, 23 d’octubre. La van
rebre l’alcalde Óscar Sierra i la regidora Eva Villanueva.
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LA GARRIGA4El Tast de la Mit-
ja donarà el tret de sortida demà
des del Passeig de la Garriga. En
aquesta prova de 10 quilòmetres
participaran prop de 2.000 cor-
redors que es provaran abans
d’afrontar la Mitja, que se cele-
brarà el 25 de febrer amb un re-
corregut de 21 quilòmetres. Amb
motiu de la cursa, hi haurà res-
triccions de trànsit i de mobili-
tat durant tot el matí a diversos
punts del municipi. 

La Garriga ja ho 
té tot a punt per 
al Tast de la Mitja

CANOVELLES4Canovelles s’ha
sumat al projecte NEXE de la Di-
putació de Barcelona, que pretén
conèixer i acompanyar persones
grans que se senten soles o aïlla-
des. El programa està dirigit a ve-
ïns de més de seixanta-cinc anys
i els donarà suport per revertir
aquesta situació i millorar el seu
benestar. L’Ajuntament ja ha en-
viat cartes informatives a més de
60 persones que podrien ser
usuàries del programa.

Canovelles
combat la soledat
no desitjada

L’AMETLLA4L’equip de govern
de  l’Ametlla ha proposat la crea-
ció d’una nova empresa munici-
pal, amb el nom de Cuidem l’A-
metlla S.L per gestionar els ser-
veis. Aquesta proposta es porta-
rà a votació en el pròxim ple or-
dinari i “sorgeix com a resposta a
les mancances detectades en l’ac-
tual servei de neteja viària per part
de l’empresa concessionària”, de-
tallen des del consistori.

L’Ajuntament 
vol una empresa
pública de serveis

LES FRANQUESES4La Policia
Local de les Franqueses ja ha po-
sat en funcionament la seva prò-
pia unitat canina. Començava a
caminar dilluns després d’un
període d’adaptació que ha aca-
bat amb “una valoració molt
positiva”, diuen des de l’Ajunta-
ment. La unitat està formada per
un agent i un pastor holandès,
ensinistrat en intervenció i pro-
tecció, i també per detectar subs-
tàncies estupefaents.

Es posa en marxa
la unitat canina
de les Franqueses

LLINARS4Llinars estrenava dis-
sabte un nou recorregut turístic,
patrimonial i cultural que cons-
ta de 15 faristols repartits pel
municipi. En aquests es desta-
quen els principals indrets, edi-
ficacions i protagonistes del pa-
trimoni local. Entre els espais més
destacats hi ha l’Església de San-
ta Maria del Prat, el Castell Nou
o Can Lletres. Segons l’Ajunta-
ment, aquest pas vol “donar im-
puls” al municipi.

Nou recorregut
turístic pel centre
de Llinars

CARDEDEU4L’Associació Cul-
tural Amics de la Ràdio, ACAR,
ha celebrat aquest cap de set-
mana el 30è aniversari. Es trac-
ta d’una entitat única a Carde-
deu, dedicada al col·leccionisme
i a la restauració de ràdios anti-
gues. L’acte de celebració va
consistir a repassar la història de
la ràdio a Espanya i la trajectò-
ria de l’ACAR. També es va de-
batre sobre el futur de la ràdio.

30 anys posant 
en valor les 
ràdios antigues

MEDI AMBIENT4L’Agenda 2030
estableix els objectius de soste-
nibilitat a assolir de cara al 2030
i compta amb 232 indicadors.
Per saber quin és el grau de
compliment d’aquests reptes a la
comarca, el Consell Comarcal
presentava dimecres un informe
en el qual es feia una anàlisi d’u-
na cinquantena d’indicadors,
que són els més importants. Se-
gons el document, el Vallès
Oriental encara no en compleix
gairebé la meitat. 

Alguns dels principals reptes
que s’han de treballar són els que
estan relacionats amb l’agricultura
ecològica, el consum d’energies re-
novables, l’ocupabilitat, l’habi-
tatge, les zones verdes urbanes,
l’índex de materials reciclats i el
coneixement dels Objectius de
Desenvolupament Sostenible
(ODS). També cal millorar indi-
cadors com el de fam zero, el tre-
ball digne, la pau, la justícia i el
funcionament de les institucions.
En canvi, s’està fent una bona tas-
ca pel que fa a l’educació de qua-
litat, la igualtat de gènere, el man-
teniment de l’aigua neta i el sa-

nejament, la innovació, la indús-
tria i les infraestructures, la re-
ducció de les desigualtats, l’acció
climàtica i les aliances. Tots
aquests objectius s’estan com-
plint a uns nivells que estan per
sobre de la mitjana de Catalunya.

EL REPTE DE MILLORAR
Davant d’aquesta anàlisi, el pre-
sident del Consell Comarcal,
Emilio Cordero, establia com a

repte millorar els indicadors més
baixos de cara als pròxims anys,
abans que arribi el 2030. “Aquest
informe sempre ens ajuda a
prendre millors decisions  i és la
nostra responsabilitat donar la
millor resposta a allò que està
passant a la nostra societat”,
deia. “Ens cal aprofundir en les
nostres realitats i societats per en-
tendre on estem i cap a on volem
evolucionar”, afegia.

Presentació de l’informe. Foto: Maria Rosa Damià / Consell Comarcal

La comarca encara té grans
reptes per ser més sostenible

El reciclatge, una assignatura
pendent al Vallès Oriental

RECICLATGE4El percentatge de
recollida selectiva de residus del
Vallès Oriental està per sota de la
mitjana catalana. En concret, la
xifra a la comarca se situa en un
44%, mentre que la mitjana està
en un 45%, un punt per sobre.
Són dades del 2022 que l’Agèn-
cia de Residus de Catalunya
(ARC) publicava aquest dilluns i
que segueixen la tònica de la
resta de comarques del voltant de
Barcelona. En aquest sentit, el

Maresme és l’únic territori que
supera la mitjana.

El director de l’ARC, Isaac
Peraire, advertia que la millora en
els darrers anys és “insignificant”
i demanava a les grans ciutats im-
plementar sistemes més eficients
com el porta a porta. “Fins que els
municipis més grans no apliquin
aquests models no s’aconseguirà
complir l’objectiu europeu”, afe-
gia. Aquest està fixat en el 55% de
reciclatge de cara al 2025.Foto: Ajuntament de Mollet

Succés | Desarticulat un grup criminal
Els Mossos han desarticulat a Llinars un grup criminal que sabotejava
torres de comunicacions per robar a empreses. Es dedicaven a tallar els
cables d’aquestes torres per desconnectar les alarmes de les companyies.
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Esports Bàsquet | El CB Granollers visita el CEJ l’Hospitalet 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma visitarà demà el CEJ l’Hospitalet, un dels equips més 
forts, en partit corresponent a la sisena jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers 

hi arribarà després de la victòria per 63-40 contra Club Bàsquet Samà Vilanova del passat dia 21.

“T’has fitxat que hi ha persones
que somriuen amb els ulls?”, em
pregunta l’Albert Pla (1941), men-
tre em somriu amb la mirada. Li
encanta transmetre la seva ener-
gia amb una abraçada i conversar
amb pausa. Seria un bon narrador
de documentals: “De petit espe-
rava amb candeletes que sortís el
sobre amb el cromo de la meva
primera col·lecció. Aquest àlbum
n’és una còpia, tinc l’original a casa.
Són 20 cromos del Barça de la
temporada 1952-1953 i cada set-
mana n’apareixia un de nou i per
ordre. Mai et sortia cap repetit”.

Pot semblar que fos una
col·lecció molt fàcil de comple-
tar, perquè, a més, l’Albert tenia
reservat el seu tresor al quiosc,
però no ho era. “Mai els podré
agrair prou als pares, el Pere i la
Maria, l’esforç que feien, perquè
eren temps molt difícils. També
col·leccionava els còmics de l’Ins-
pector Dan. Eren dues despeses
i havia de fer guardiola. Són
col·leccions que m’han acompa-
nyat fins als meus 82 anys i no
les venc perquè formen part del
meu camí”, matisa, orgullós. 

De seguida m’ensenya el seu
àlbum del Mundial d’Espanya de
1982, el del Naranjito. Els cromos
estan perfectament enganxats i Pla
hi anava apuntant els resultats dels
matxs de cada jornada d’un cam-
pionat que va coronar la Itàlia de
Paolo Rossi. “Col·leccionar cromos
et regala molts moments com-
partits, com quan algú et dona el
cromo que et falta i tu li pots cor-

respondre amb els que tens repe-
tits”, celebra. Ara col·lecciona ta-
pes de cava. En té unes 19.000.      

Ens coneixem al Museu
Olímpic i de l’Esport Joan An-
toni Samaranch, durant la se-
gona trobada de col·leccionistes,
aquest cop centrada en els cro-
mos de futbol. Una reunió or-
ganitzada per la Fundació Bar-
celona Olímpica i l’Associació
per a la Promoció del Col·lec-
cionisme, més coneguda pel
nom del seu butlletí, El Troc, i de
la qual Pla n’és el vicepresident,
i amb la col·laboració de Panini. 

En Jordi Goñi és un bon amic
de Pla i que, de petit, intercan-
viava cromos  al mercat de Sant
Antoni acompanyat del seu pare,
el Sebastià. Ja de més gran, en
Jordi va començar a col·laborar
amb un servei d’informació ju-
venil i a col·leccionar adhesius
d’aquesta temàtica. Goñi va crear
l’Associació de Col·leccionistes
d’Adhesius de Barcelona (ACAB),
va cofundar l’Associació per a la
Promoció del Col·leccionisme
(ara n’és el secretari) i és un dels
artífexs de la Federació Catalana
d’Associacions de Col·leccionis-
tes. L’objectiu és comú: promo-
cionar i reivindicar el col·leccio-
nisme, que és patrimoni. 

“COL·LECCIONAR ÉS CULTURA” 
Goñi s’ha especialitzat a col·lec-
cionar objectes que incloguin glo-
bus aerostàtics, com calendaris de
butxaca, punts de llibre o mone-
des. “Col·leccionar és cultura, fer
amistats, viatjar i un munt de co-
ses més. Això sí, si vols reunir ma-
terial d’una temàtica concreta,
necessites molts diners o una nau
industrial. Si t’especialitzes, en

general, et caldrà menys espai i
serà més viable”, enraona.    

“Sempre, i encara més quan la
col·lecció creix molt, necessites te-
nir molt ben classificat i ordenat
el material”, intervé el Rossend
Roig, vicepresident del Grup Vi-
tolfílic de Barcelona, associació
santsenca que reuneix col·leccio-
nistes d’anells i litografies. Roig té
més de 50.000 anells de tabac. Ha
vingut amb el seu net, en Martí
Nicolau Roig: “Intento ajudar el
petit a trobar els cromos que li fal-
ten. Si puc fer pujar algú de la fa-
mília al tren del col·leccionisme,
ja és molt, perquè al jovent li
costa molt col·leccionar”.   

Parlant de dificultats, al Ferran
Prats li canvia la cara quan li pre-
gunto pel cromo que més li ha cos-
tat trobar. Sospira mentre concreta
que va ser un de Rubén Cano en

la seva etapa a l’Elche CF (1974-
1976). Ara, per fi, es poden com-
prar els cromos de la Lliga i el
Mundial femenins. “Quan l’esta-
va començant, vaig rebre una pila
de cromos. El premi per tenir el
número 318”, comparteix, mentre
m’ensenya diverses llistes virtuals
de diferents col·leccions. Una ma-
nera ràpida i menys romàntica de
comprovar quants n’hi ha i quants
te’n queden per col·leccionar.   

En Ferran ajuda el seu germà
Jordi Prats a anar completant el
seu somni de tenir tots els àlbums
de la Lliga des del 2000 fins ara.
Gràcies a pàgines com Cromos
repes o el mercat de Sant Anto-
ni, només li falten els dels set pri-
mers anys. El Jordi no conserva
cap cromo de la infància. “Bé, és
possible que a les golfes de casa
dels pares hi hagi els àlbums de

la Lliga 1982-1983 i 1983-1984.
Em faria molta il·lusió que hi fos-
sin...”, desitja en veu alta. S’ha tor-
nat a enamorar dels cromos grà-
cies al seu fill Mario, que ha he-
retat la seva passió pel futbol. 

“No et pots imaginar com
m’agrada obrir els sobres i en-
cara més que em toquin cromos
del Barça. Gaudeixo amb el
‘tengui, falti’ i veient jugar Pedri,
que és tan jove i tan bo... Saps
què? Trobo a faltar Messi, que,
malauradament, d’aquí a po-
quets anys es retirarà...”, con-
fessa en Mario Prats. 

“Quan era petit no teníem
consoles ni mòbils, i els cromos,
els Madelman i l’Scalextric eren
gran part de les meves aficions.
Ara m’encanta veure als cromos
l’evolució dels dissenys i de les
equipacions o el canvi d’aspec-
te dels futbolistes...”, desenvo-
lupa en Francesc Terrón, di-
rector de la Fundació Barcelona
Olímpica i del Museu. 

En Gabriel Riba és biòleg,
però podria haver estat detectiu
i dels bons. Des de fa anys viu al
Perú, el país de naixement de la
seva dona, la Milagros, la Mili.
“Allà, per aquest cromo de Sotil
es pagarien barbaritats. Hi ha
molta més afició al col·leccionis-
me que aquí, tant de cromos
com de joguines”, assegura
aquest entusiasta dels cromos i
targetes dels Mundials de futbol. 

“Gaudeixo dels cromos i de
les coses que tinc i no em frustro
per allò que em falti. És genial
completar una col·lecció, però si
no ho fas, no s’acaba el món, oi?
Continues vivint tranquil·la-
ment. És així o no és així?”, em
pregunta, convençut, Riba. 

Toni Delgado
BARCELONA

Llarga vida al ‘tengui, falti’
» El Museu Olímpic i de l’Esport acull la segona trobada de col·leccionistes, ara sobre cromos de futbol   
» “Realment col·leccionar cromos et regala molts i molts moments compartits”, celebra l’Albert Pla

L’Albert Pla amb part de la seva col·lecció de cromos. Foto: Toni Delgado
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Teatre Música Pelis i sèries

No t’ho perdis

Llibres

|One Military Camp
L’estudi català de videojocs Abylight estrena aquesta nova aventura ambientada
en un camp militar on uns herois hauran de resoldre diverses missions. Per a PC.Viuen línia

Famosos

El seu talent interpretatiu
Va guanyar el Goya a millor actriu de repartiment el 2019

Aprendre català en temps rècord
L’ha après en només tres mesos per a la pel·lícula ‘Saben aquell’ 

Admiració i ganes de veure la pel·lícula
La capacitat i el compromís de Yuste han estat molt aplaudits

Carolina Yuste (Badajoz, 1991), guanyadora del
Goya a millor actriu de repartiment el 2019 per
Carmen y Lola, no va dubtar a acceptar la pro-
posta de David Trueba per encarnar la Conchi-
ta, la parella de l’humorista Eugenio, a la pel·lí-

cula Saben aquell, que s’estrenarà l’1 de no-
vembre. Per a l’actriu extremenya, el fet d’ha-

ver d’aprendre a tocar la guitarra (ella diu
que “només” una cançó, però déu-n'hi-do) i
aprendre català no van ser impediments.

Totes dues coses les va aconseguir en
tan sols tres mesos. En una entrevista

recent a RAC1, Yuste va sorprendre
amb un català perfecte. De fet,

Trueba va reconèixer que durant
el rodatge l’havia de corregir

perquè parlava fins i tot
“massa perfecte”.

En un teatre, la regidora presenta al pú-
blic la vila rural de Grover’s Corners, a New
Hampshire (els EUA), i els seus habi-
tants: les famílies Gibbs i Webb, que són
veïnes. Especialment l’Emily Webb i el
George Gibbs, que aviat s’enamoraran i
es casaran. Al llarg de dotze anys seguiran
els canvis en la vida d’aquesta parella.

Al Teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

La nostra ciutat
Thornton Wilder

X si ens veiem en una altra vidaés el quart
àlbum del grup sabadellenc 31 FAM, un
dels principals exponents de la música ur-
bana catalana actual. En una entrevista
amb l’ACN, els integrants de 31 FAM
han reconegut que s’han sentit “discri-
minats” tant per cantar en català en alguns
llocs de l’estat espanyol com per fer ser-
vir el castellà en alguns municipis catalans.

Música

Principis dels anys setanta. El petit Tho-
mas viu sota el colonialisme francès a Ma-
dagascar, en una de les bases aèries de l’e-
xèrcit francès, on les famílies dels militars
viuen els últims rastres del colonialisme.
És un nen de deu anys que està molt in-
fluenciat per la lectura dels relats de la in-
trèpida heroïna Fantomette i observa el
món amb fascinació.

Pelis i sèries

L’illa roja
Robin Campillo

X si ens veiem en una altra vida
31 FAM

Miró i Picasso
Diuen que aquest és l’esdeveniment artístic de l’any a

Barcelona, així que no te’l pots perdre. La Fundació Joan
Miró i el Museu Picasso de la ciutat han sumat forces per
presentar la primera gran exposició conjunta d’aquests
dos genis que van ser bons amics. Tots dos museus acu-
llen, des del passat 20 d’octubre i fins al 25 de febrer del
2024, l’exposició anomenada Miró-Picasso de forma si-

multània. La mostra reuneix unes 300 obres i documents,
incloent-hi peces que mai s’havien vist a Barcelona, com

Dona, ocell, estrella de Miró o Les tres ballarines de Picasso.

C A R O L I N A  Y U S T EQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Des que va començar els estudis a l’Smith
College fins al dia de la seva mort, Sylvia
Plath va mantenir una correspondència
regular amb la seva mare i els seus éssers
més estimats. A les cartes que escrivia hi
explicava com vivia les experiències aca-
dèmiques, amoroses, la relació amb el ma-
rit, Ted Hughes, i els dubtes que li sorgien
com a escriptora i, també, com a mare.

Llibres

Cartes a la meva mare
Sílvia Plath

|One Military Camp
L’estudi català de videojocs Abylight estrena aquesta nova aventura ambientada
en un camp militar on uns herois hauran de resoldre diverses missions. Per a PC.
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Famosos

El seu talent interpretatiu
Va guanyar el Goya a millor actriu de repartiment el 2019

Aprendre català en temps rècord
L’ha après en només tres mesos per a la pel·lícula ‘Saben aquell’ 

Admiració i ganes de veure la pel·lícula
La capacitat i el compromís de Yuste han estat molt aplaudits



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

El 37% de les persones que pateixen algun problema temen que
tingui impacte en el seu futur laboral i afecti la seva carrera

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA
Un estudi de l’entitat Obertament adverteix que el 40% dels tre-
balladors consideren que la seva salut mental és dolenta o re-
gular, que el 60% de les persones que han patit aquesta mena
de problemes han continuat anant a la feina i, atenció, que el
44% treballen de forma freqüent tot i travessar per aquesta si-
tuació. En general, segons l’entitat, dedicada a la lluita contra
l'estigma i la discriminació de la salut mental, un 90% dels tre-
balladors han passat per un problema de salut mental i no han
sigut capaços de parlar-ne al lloc de feina. 

L’estudi denuncia també la "discriminació sistèmica de gène-
re" que pateixen les dones, a la vista de les dades. Un 40% de les
dones afirmen que el seu estat és regular o dolent davant del
29,4% dels homes. I, en general, se senten tractades més “injus-
tament” que els homes quan pateixen un trastorn. 

Per superar aquesta situació, Obertament recomana la intro-
ducció de polítiques de suport als treballadors i fer-les reals i as-
sequibles per a tothom. També insta a lluitar contra l’estigma de
la salut mental i que les iniciatives incloguin una perspectiva de
gènere per atendre les necessitats de les dones.  

La salut mental empitjora a la feina

Un 40% dels treballadors consideren que la seva salut mental
no és bona i que gran part de la culpa és de la seva feina

Les claus

Les dones es veuen més afectades pels trastorns mentals i, 
a més, senten que són tractades més injustament al lloc de treball  

Els experts insten les empreses a lluitar contra l’estigma 
de la salut mental i consideren inacceptable la discriminació
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